

学术论文

大跨屋盖结构多目标等效静风荷载分析方法

吴迪¹, 武岳¹, 张建胜²

1.哈尔滨工业大学 土木工程学院, 黑龙江哈尔滨 150090; 2.浙江工业大学 建筑工程学院, 浙江杭州 310014

摘要:

针对大跨屋盖结构多振型参与风振的特点, 提出一种多目标等效静风荷载确定方法。其基本思想是, 分别建立多目标等效方程组和约束方程组, 前者可获得与各等效目标吻合程度最好的解, 后者是根据风荷载作用方向为垂直于建筑物表面的钝体空气动力学原理得到的风荷载各方向分量的关系, 限制某些奇异荷载作用模式的出现, 从而解决了大跨屋盖结构等效静风荷载研究中突出存在的多目标等效问题。结合两个典型大跨屋盖结构的风洞试验, 对不同类型的结构响应进行了等效静风荷载分析, 并将分析结果与采用单目标方法所得的结果进行对比, 结果表明该方法得到的等效静风荷载作用下各类响应均与动力极值响应吻合良好, 达到了以少量的等效静风荷载模式实现所有目标等效的目的, 并且所得等效静风荷载分布较符合实际风荷载作用规律。

关键词: 大跨屋盖结构 多目标等效方程组 约束方程组 多目标等效静风荷载

Multi-objective equivalent static wind loads for large span roofs

WU Di¹, WU Yue¹, ZHANG Jiansheng²

1.School of Civil Engineering, Harbin Institute of Technology, Harbin 150090, China; 2.College of Civil Engineering and Architecture, Zhejiang University of Technology, Hangzhou 310014, China

Abstract:

The determination of equivalent static wind loads (ESWL) for large span roofs is a difficult problem in theoretical research of structural wind engineering. According to the characteristics of spatial structures, a new method was proposed to obtain ESWL for multiple equivalent objectives. First, a multi-objective equivalent equation was proposed to make the ESWL capture the maximum load effects of structure at the same time. Then a constraint equation related to the direction of wind loads was constructed in order to reduce the dimension of ESWL vector and to exclude some unrealistic and curious load distributions. At last, the method was applied to two typical large span roofs combined with wind tunnel tests. The results show that the maximum load effects captured by the ESWL agree well with those directly estimated by frequency domain response analysis. As a result, only few ESWL with clear physical meaning are needed to obtain all responses with sufficient accuracy.

Keywords: large span roofs multi-objective equivalent equations constraint equations multi-objective ESWL

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

基金项目: 国家自然科学基金项目(90815021), 铁道部科技研究开发课题(2010T001-E)。

通讯作者:

作者简介:

作者Email:

参考文献:

本刊中的类似文章

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1038KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 大跨屋盖结构
- ▶ 多目标等效方程组
- ▶ 约束方程组
- ▶ 多目标等效静风荷载

本文作者相关文章

PubMed

